

What is Hamas's armed wing, the Qassam Brigades?

The Gaza-based Qassam Brigades has been waging an armed resistance against Israeli occupation since its founding in 1992.



Fighters from the Qassam Brigades march in Gaza [File: Adel Hana/AP Photo]
Published On 26 Oct 2023 26 Oct 2023

Hamas, the Palestinian resistance group, has been governing the Gaza Strip since 2007.

Its military wing, the Qassam Brigades, carried out attacks inside Israel on October 7, killing more than 1,400 people and taking up about 200 people captive, sending shockwaves across Israel.

Israel has since killed more than 8,000 Palestinians in indiscriminate bombings that the United Nations chief said were “clear violations of international humanitarian laws”.

Israeli Prime Minister Benjamin Netanyahu has pledged its troops will enter the besieged Palestinian enclave to destroy Hamas and its military wing as well as other Palestinian armed groups. The Qassam Brigades responded saying it was “ready”. The threat of the ground invasion, Qassam spokesperson Abu Obeideh said, “doesn’t scare us”.

Analysts say the ground invasion would be bloody as Qassam fighters can engage Israeli troops in urban warfare using a network of tunnels.

Here's what to know about the origins and evolution of the Qassam Brigades:

What is Hamas and when was it founded?

Hamas – an acronym for Harakat al-Muqawama al-Islamiya (Islamic Resistance Movement) – means zeal.

It emerged as the leading political force in Gaza in 1987 during the first Intifada – the peaceful mass uprising against Israeli land expropriation and settlements. It has a presence in the occupied West Bank as well.

The group's vast network of social welfare activities, including food distribution during Ramadan and building schools and hospitals, boosted its popularity over the years.

Hamas was founded by Sheikh Ahmed Yasin as an offshoot of Egypt's Muslim Brotherhood in 1987. Like the majority of Gaza's 2.3 million people, Yasin was a refugee from 1948 – the year Israel was declared a state. More than 750,000 Palestinians were ethnically cleansed by Jewish militias from their homes in what is now Israel.

The Hamas leader defended Palestinian rights to armed resistance against Israeli occupation of Gaza, West Bank and East Jerusalem and was critical of the Palestinian Authority (PA) for renouncing armed resistance. The PA governs the occupied West Bank.

A mass Palestinian uprising erupted in 2000, known as the second Intifada, after then-Israeli politician Ariel Sharon made a provocative visit to Al-Aqsa Mosque compound – Islam's third holiest site – where Jewish prayers are not allowed. Israeli settlers want to demolish the mosque and build a Jewish temple.

Israel cracked down on protesters, often using lethal military tactics, including assassinations of Palestinian leaders, triggering more violence.

In 2003, Yasin called for ceasefire talks on the condition that Israel withdraw from the Palestinian territories based on the 1967 borders and stop assassinating resistance leaders.

On March 22, 2004, he was assassinated at the age of 67 by the Israeli military while emerging out of a mosque in Gaza City following fajr (dawn) prayers.

Yasin's deputy, Abdel Aziz al-Rantissi, took over the reins of Hamas following his assassination.

Over the years, Hamas's grip on Gaza tightened as the 1993 Oslo Accord signed between Palestinians and Israel failed to realise the Palestinian aspirations of a sovereign state. The Palestinian group accused Israel of using the deal to expand illegal settlements on territories occupied in 1967.

In 2006, the group won parliamentary elections in Gaza and took over the reins of the Palestinian enclave in 2007. Israel imposed a blockade on the enclave after Hamas took power.

Ismail Haniyeh has led the political wing of Hamas since he took over Khaled Meshaal in 2017.

What is the Qassam Brigades?

Hamas established its military unit, the Qassam Brigades, in 1992 to support its objective of armed resistance against Israeli occupation of Palestinian territories.

The name is inspired by Syrian freedom fighter Ezzedine al-Qassam, who struggled against European colonisers in the Levant. After he was expelled to Palestine by the French colonialists, he took up the Palestinian cause, calling for armed resistance against Jews and British assets.

He was killed by the British colonial authorities in 1935. His armed struggle and subsequent death are believed to have triggered the 1936-39 Arab revolt in Palestine.

The Qassam Brigades has carried out numerous attacks, including suicide attacks, against Israel as part of its armed struggle against Israel.

Gaza's largest and most well-organised armed group is headed by military commander Mohammed Deif and his deputy, Marwan Issa. Israeli forces killed the Qassam Brigades's founding leader Salah Shehadeh in a 2002 air attack.

How strong are the Qassam Brigades?

According to the CIA World Factbook, the Qassam Brigades have 20,000 to 25,000 members, although this number is disputed.

The armed group is believed to possess a large inventory of guns, grenades and improvised rockets though its exact strength and military capabilities are not publicly known.

Israel's 2005 withdrawal from Gaza provided Hamas with the opportunity to develop its military wing. Financial support, allegedly from Iran, is said to have enabled the armed group to develop sophisticated military capabilities.

Hamas sees its arsenal as a crucial deterrent against Israeli aggression and has refused to surrender its weapons, as demanded by the PA.

The Qassam Brigades has lost thousands of fighters in Israeli attacks and its resources have been depleted in numerous Israeli air raids and military offensive in the past one and a half decades.

What is the Qassam Brigades's military activities?

The Brigades is said to acquire its weapons through smuggling and making some weapons locally.

According to a 2021 report by the US Department of State, the Qassam Brigades and other Palestinian armed groups launched more than 4,400 rockets in confrontations with Israel in 2021. In 11 days of fighting, at least 260 Palestinians were killed in Israeli attacks while 13 people were killed on the Israeli side.

Reports say the Qassam Brigades has expertise in improvised explosive devices (IEDs), rocket launchers, antitank missiles and mortars, but it relies a great deal on strategy and stealth, with an extensive tunnel infrastructure that [enables](#) its fighters to move around undetected.

It has enhanced its rocket capacity and has added drones to its arsenal recently. It used the cover of a barrage of rockets to overcome the highly fortified Israeli fence separating Gaza on October 7.

the Qassam Brigades says it has launched two 'suicide drone' attacks at Israeli army locations

Why did Hamas attack on October 7?

Hamas said its attack was in response to Israeli violations of Al-Aqsa Mosque compound and rising settler violence against Palestinians in the occupied West Bank and East Jerusalem.

It said it had managed to take enough captives to bargain for the release of Palestinian prisoners languishing in Israeli jails, and some analysts have said the acceleration of Arab-Israeli normalisation may have been another factor.

“This is the day of the greatest battle to end the last occupation on Earth,” said Deif, the Qassam Brigades military commander. He openly called on supporters and Muslim nations to join the armed struggle.

What are Gaza’s other armed resistance groups?

Other armed groups in Gaza have indicated that they are joining the current resistance against Israeli forces.

Chief among them are the Palestinian Islamic Jihad’s Saraya al-Quds Brigades. Formed in 1992, al-Quds has claimed responsibility for at least 23 rocket attacks, according to [data](#) gathered by the Critical Threats Project.

The Popular Front for the Liberation of Palestine also has an active military presence in Gaza through the Abu Ali Mustafa Brigades and has been joining calls for armed resistance through official Telegram messages.

SOURCE: AL JAZEERA AND NEWS AGENCIES

ما هو الجناح العسكري لحماس، كتائب القسام؟

وتشن كتائب القسام المتمركزة في غزة مقاومة مسلحة ضد الاحتلال الإسرائيلي منذ تأسيسها عام 1992.

وتحكم حركة حماس، حركة المقاومة الفلسطينية، قطاع غزة منذ عام 2007.

ونفذ جناحها العسكري، كتائب القسام، هجمات داخل إسرائيل في 7 أكتوبر/تشرين الأول، مما أسفر عن مقتل أكثر من 1400 شخص وأسر حوالي 200 شخص، مما أدى إلى حدوث صدمة في جميع أنحاء إسرائيل.

وقتلت إسرائيل منذ ذلك الحين أكثر من 8000 فلسطيني في قصف عشوائي وصفه الأمين العام للأمم المتحدة بأنه "انتهاك واضح للقوانين الإنسانية الدولية".

وتعهد رئيس الوزراء الإسرائيلي بنيامين نتنياهو بأن قواته ستدخل القطاع الفلسطيني المحاصر لتدمير حماس وجناحها العسكري بالإضافة إلى الجماعات الفلسطينية المسلحة الأخرى. وردت كتائب القسام قائلة إنها "جاهزة". وقال المتحدث باسم القسام أبو عبيدة إن التهديد بالغزو البري "لا يخيفنا".

ويقول المحللون إن الغزو البري سيكون دمويًا حيث يستطيع مقاتلو القسام الاشتباك مع القوات الإسرائيلية في حرب المدن باستخدام شبكة من الأنفاق.

وإليكم ما يجب معرفته عن نشأة وتطور كتائب القسام:

ما هي حماس ومتى تأسست؟

حماس - وهي اختصار لحركة المقاومة الإسلامية - تعني الحماس.

وبرزت كقوة سياسية رائدة في غزة عام 1987 خلال الانتفاضة الأولى - الانتفاضة الجماهيرية السلمية ضد مصادرة الأراضي الإسرائيلية والمستوطنات. ولها وجود في الضفة الغربية المحتلة أيضًا.

وقد عززت شبكة أنشطة الرعاية الاجتماعية الواسعة للجماعة، بما في ذلك توزيع المواد الغذائية خلال شهر رمضان وبناء المدارس والمستشفيات، شعبيتها على مر السنين.

لقد أسس الشيخ أحمد ياسين حركة حماس باعتبارها فرعاً من جماعة الإخوان المسلمين في مصر في عام 1987. ومثله كمثل غالبية سكان غزة البالغ عددهم 2.3 مليون نسمة، كان ياسين لاجئاً منذ عام 1948 - وهو العام الذي أعلنت فيه إسرائيل دولة. وتعرض أكثر من 750 ألف فلسطيني للتطهير العرقي على يد الميليشيات اليهودية من منازلهم في ما يعرف الآن بإسرائيل.

ودافع زعيم حماس عن الحقوق الفلسطينية في المقاومة المسلحة ضد الاحتلال الإسرائيلي لغزة والضفة الغربية والقدس الشرقية وانتقد السلطة الفلسطينية لتخليها عن المقاومة المسلحة. وتحكم السلطة الفلسطينية الضفة الغربية المحتلة.

اندلعت انتفاضة فلسطينية جماعية في عام 2000، والمعروفة باسم الانتفاضة الثانية، بعد أن قام السياسي الإسرائيلي آنذاك أرييل شارون بزيارة استفزازية إلى مجمع المسجد الأقصى . ثالث أقدس موقع في الإسلام . حيث لا يُسمح لليهود بالصلاة. ويريد المستوطنون الإسرائيليون هدم المسجد وبناء معبد يهودي.

وقمعت إسرائيل المتظاهرين، مستخدمة في كثير من الأحيان تكتيكات عسكرية مميتة، بما في ذلك اغتيال القادة الفلسطينيين، مما أدى إلى المزيد من العنف.

وفي عام 2003، دعا ياسين إلى محادثات وقف إطلاق النار بشرط انسحاب إسرائيل من الأراضي الفلسطينية على حدود عام 1967 والتوقف عن اغتيال قادة المقاومة.

في 22 مارس 2004، اغتيل عن عمر يناهز 67 عامًا على يد الجيش الإسرائيلي أثناء خروجه من مسجد في مدينة غزة بعد صلاة الفجر. وتولى نائب ياسين عبد العزيز الرنتيسي قيادة حماس بعد اغتياله.

على مر السنين، اشتدت قبضة حماس على غزة بعد أن فشل اتفاق أوسلو الموقع بين الفلسطينيين وإسرائيل عام 1993 في تحقيق التطلعات الفلسطينية لإقامة دولة ذات سيادة. واتهمت الحركة الفلسطينية إسرائيل باستخدام الاتفاق لتوسيع المستوطنات غير القانونية على الأراضي المحتلة عام 1967.

وفي عام 2006، فازت الحركة بالانتخابات البرلمانية في غزة وتولت مقاليد القطاع الفلسطيني في عام 2007. وفرضت إسرائيل حصارا على القطاع بعد استيلاء حماس على السلطة.

ويقود إسماعيل هنية الجناح السياسي لحركة حماس منذ توليه رئاسة خالد مشعل في عام 2017.

ما هي كتائب القسام؟

أنشأت حماس وحدتها العسكرية، كتائب القسام، في عام 1992 لدعم هدفها المتمثل في المقاومة المسلحة ضد الاحتلال الإسرائيلي للأراضي الفلسطينية.

الاسم مستوحى من المناضل السوري عز الدين القسام الذي ناضل ضد المستعمرين الأوروبيين في بلاد الشام. وبعد أن طرده المستعمرون الفرنسيون إلى فلسطين، تبنى القضية الفلسطينية ودعا إلى المقاومة المسلحة ضد اليهود والممتلكات البريطانية.

وقد قُتل على يد السلطات الاستعمارية البريطانية في عام 1935. ويُعتقد أن كفاحه المسلح ووفاته اللاحقة قد أشعل شرارة الثورة العربية في فلسطين في الفترة 1936-1939.

وقد نفذت كتائب القسام العديد من الهجمات، بما في ذلك الهجمات الانتحارية، ضد إسرائيل كجزء من كفاحها المسلح ضد إسرائيل.

ويرأس أكبر جماعة مسلحة في غزة وأكثرها تنظيمًا القائد العسكري محمد ضيف ونائبه مروان عيسى. وقتلت القوات الإسرائيلية القائد المؤسس لكتائب القسام صلاح شحادة في غارة جوية عام 2002.

ما مدى قوة كتائب القسام؟

وفقا لكتاب حقائق العالم لوكالة المخابرات المركزية، فإن كتائب القسام تضم ما بين 20.000 إلى 25.000 عضو، على الرغم من أن هذا العدد متنازع عليه.

ويُعتقد أن الجماعة المسلحة تمتلك مخزونًا كبيرًا من الأسلحة والقنابل اليدوية والصواريخ بدائية الصنع، على الرغم من أن قوتها وقدراتها العسكرية غير معروفة علنًا.

لقد أتاح انسحاب إسرائيل من غزة عام 2005 لحماس الفرصة لتطوير جناحها العسكري. ويقال إن الدعم المالي، الذي يُزعم أنه من إيران، مكّن الجماعة المسلحة من تطوير قدرات عسكرية متطورة.

وتعتبر حماس ترسانتها بمثابة رادع حاسم ضد العدوان الإسرائيلي، وقد رفضت تسليم أسلحتها، كما تطالب السلطة الفلسطينية.

لقد فقدت كتائب القسام آلاف المقاتلين في الهجمات الإسرائيلية، واستنزفت مواردها في العديد من الغارات الجوية الإسرائيلية والهجوم العسكري خلال العقد ونصف العقد الماضيين.

ما هي الأنشطة العسكرية لكتائب القسام؟

ويقال إن الكتائب تحصل على أسلحتها من خلال التهريب وتصنيع بعض الأسلحة محلياً.

وبحسب تقرير لوزارة الخارجية الأمريكية عام 2021، أطلقت كتائب القسام والجماعات الفلسطينية المسلحة الأخرى أكثر من 4400 صاروخ في مواجهات مع إسرائيل في عام 2021. وفي 11 يوماً من

القتال، قُتل ما لا يقل عن 260 فلسطينيًا في الهجمات الإسرائيلية بينما قُتل 13 شخصًا. قتلوا في الجانب الإسرائيلي.

وتقول التقارير إن كتائب القسام لديها خبرة في الأجهزة المتفجرة المرتجلة، وقاذفات الصواريخ، والصواريخ المضادة للدبابات، وقذائف الهاون، لكنها تعتمد بشكل كبير على الإستراتيجية والتخفي، مع بنية تحتية واسعة النطاق للأنفاق تمكن مقاتليها من التحرك دون أن يتم اكتشافهم.

وقد عززت قدرتها الصاروخية وأضافت طائرات بدون طيار إلى ترسانتها مؤخرًا. واستخدمت غطاءً وابلًا من الصواريخ للتغلب على السياج الإسرائيلي شديد التحصين الذي يفصل بين غزة في 7 أكتوبر.

وتقول كتائب القسام إنها شنت هجومي انتحاريين بطائرات بدون طيار على مواقع للجيش الإسرائيلي

لماذا هاجمت حماس يوم 7 أكتوبر؟

وقالت حماس إن هجومها جاء رداً على الانتهاكات الإسرائيلية لحرم المسجد الأقصى وتصاعد عنف المستوطنين ضد الفلسطينيين في الضفة الغربية المحتلة والقدس الشرقية.

وقالت إنها تمكنت من احتجاز عدد كافٍ من الأسرى للمساومة على إطلاق سراح السجناء الفلسطينيين الذين يقعون في السجون الإسرائيلية، وقال بعض المحللين إن تسريع التطبيع العربي الإسرائيلي ربما كان عاملاً آخر.

وقال ضيف، القائد العسكري لكتائب القسام: "هذا هو يوم المعركة الكبرى لإنهاء آخر احتلال على وجه الأرض". ودعا صراحةً أنصاره والدول الإسلامية إلى الانضمام إلى الكفاح المسلح.

ما هي فصائل المقاومة المسلحة الأخرى في غزة؟

وأشارت جماعات مسلحة أخرى في غزة إلى أنها تنضم إلى المقاومة الحالية ضد القوات الإسرائيلية. وأهمها سرايا القدس التابعة لحركة الجهاد الإسلامي الفلسطينية. وقد أعلنت منظمة القدس، التي تأسست عام 1992، مسؤوليتها عن 23 هجوماً صاروخياً على الأقل، وفقاً للبيانات التي جمعها مشروع التهديدات الحرجة.

وللجبهة الشعبية لتحرير فلسطين أيضاً وجود عسكري نشط في غزة من خلال كتائب أبو علي مصطفى، وقد انضمت إلى الدعوات للمقاومة المسلحة من خلال رسائل بريدية رسمية.

المصدر: الجزيرة ووكالات الأنباء

